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Vysoké školy mohou vzít o 14 procent studentů víc
Umožní jim to jedenáctimiliardové přilepšení slíbené vládou

Šance studentů dostat se na veřejné vysoké školy se má už od příštího roku výrazně zvýšit. Podle rektora Univerzity
Karlovy Ivana Wilhelma mohou VŠ přijmout o sedminu více uchazečů než letos. Pomohou jim k tomu miliardy slíbené
vládou.

V roce 2004 se na vysoké školy dostalo celkem 76 tisíc zájemců, z toho na veřejné školy výrazná většina. „Přídavek
na příští rok umožní vysokým školám vzít celkem o 14 procent studentů víc, což je slušný růst. Vyšší počet posluchačů
také bude moci vyjet studovat do zahraničí v rámci výměnných programů,“ potvrdil Wilhelm.
Rektoři veřejných škol jsou spokojeni s 11 miliardami korun, které mají postupně dostat do roku 2008 navíc ze státního
rozpočtu, i když by si uměli představit i vyšší částku a v kratší době. Šéfové VŠ se na tom shodli při včerejším zasedání
České konference rektorů v Praze.
Miliardovým přilepšením by se měla také zvýšit kvalita studia, takže by školy neměly být financovány jen podle počtu
posluchačů, ale i podle toho, kolik z nich školu úspěšně dokončí a jak se uplatní na trhu práce.

Witzany: je to slibný začátek

Rektor pražské ČVUT Jiří Witzany řekl, že je to vůbec poprvé, kdy vláda jasně dala vysokým školám perspektivu do
budoucna a zároveň ji spojila i s růstem financí. „I když bychom mohli diskutovat i o větší sumě, je to slibný začátek,“
poznamenal Witzany.
Rektor Wilhelm zdůraznil, že prostředky, které dostanou navíc, nebudou rozdělovány plošně mezi všechny školy.
„Dostanou to obory, které prokáží kvalitu,“ řekl Wilhelm.
Pro příští rok ministerstvo původně žádalo pro vysoké školy o 4,4 miliardy korun víc, ale dostane 2,8 miliardy korun. V
roce 2006 to pak bude podle ministra financí Bohuslava Sobotky o 2,8 miliardy korun navíc a stejně tak o rok později.
V roce 2008 to má být zhruba o 2,5 miliardy korun více.
Rektor Masarykovy univerzity Petr Fiala pochválil vládu za to, že chce vysokým školám přidat. K samotné reformě má
ale výhrady. Obává se, že v rámci ní budou podporovány nikoliv obory, na které se hlásí hodně studentů, ale ty, o něž
není až takový zájem.
„Reforma podporuje aplikovaný výzkum a školy propojené s průmyslem. Nic proti tomu, ale nemělo by se zapomínat
ani na výzkum základní, který si sám na sebe nemůže vydělat, a na humanitní a sociální disciplíny, které jsou také
důležité,“ zdůraznil Fiala.
Cílem ministerstva školství je, aby se výdaje na vysoké školství co nejvíce přiblížily průměru zemí Evropské unie, který
činí zhruba 1,3 procenta hrubého domácího produktu (HDP). V ČR to loni bylo 0,864 procenta HDP a letos to má být
0,9 procenta HDP.


